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Аннотация 

Статья посвящена изучению международного положения Римской республики 

в начале V в. до н. э., от момента смены государственного строя до заключения союз-

ного договора с Латинской федерацией в 493 г. до н. э. При анализе отношений Рим-

ской республики с Латинской федерацией в конце VI в. до н. э. подчёркивается транс-

формация религиозного союза в политический, которая могла осуществиться под 

внешним влиянием. Рассматриваются изменения, произошедшие в отношениях между 

римлянами и латинами после заключения foedus Cassianum. 

Ключевые слова: Арицийская федерация, внешняя политика, Латинская федерация, 

Римская республика, foedus Cassianum. 

Summary 

L.M. Shmeleva. Foedus Cassianum and the Position of the Roman Republic in Italy 

at the Beginning of the 5th Century BC. 

The paper is devoted to the study of the international position of the Roman Republic 

at the beginning of the 5th century BC, from the time of change of the state system to the moment 

of signing the Treaty of Alliance with the Latin Federation in 493 BC. The analysis of the relations 

between the Roman Republic and the Latin Federation at the end of the 6th century BC reveals 

the transformation of the religious union into the political one. Attention is drawn to the fact 

that this transformation could occur under the external influence. Changes that took place 

in the relations between the Romans and Latins after the conclusion of the foedus Cassianum 

are discussed. 

Keywords: Arician Federation, foreign policy, Latin Federation, Roman Republic, foedus 

Cassianum. 
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